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Redactioneel  
  

De Fietsbel in een nieuw jasje, dat is misschien 

wel even wennen. De vertrouwde gele omslag 

met de herkenbare cartoons heeft 

plaatsgemaakt voor een witte omslag in 

kleurendruk. De gele accenten staan voor de 

verbinding tussen heden en verleden. En we 

hebben onze zoektocht naar een 

cartoontekenaar nog niet opgegeven…  

  

Met wethouder Peter de Pater hadden we een 

gesprek over de mobiliteitsplannen van het 

college.   

Nieuw is het onderdeel ‘Fiets en techniek’ 

waarin Frank Giezen ons meeneemt in de 

technische aspecten van de fiets.   

  

Onze afdeling heeft de afgelopen maanden 

niet stilgezeten: de vrijwilligers waren actief 

‘in het veld’ en de kerngroep is betrokken bij 

verschillende projecten. In april was er een 

algemene ledenvergadering en de fietstocht 

met de leden in september zou zo maar een 

traditie kunnen worden. Lees hierover meer in 

dit nummer.  

  

Thijs Broers hield op de jaarvergadering een 

boeiende inleiding over herverdeling van de 

openbare ruimte. Over dit thema gaat het ook 

in zijn bijdrage onder de titel “De fiets is dood, 

lang leve de fiets”.  

Zeker het vermelden waard is de koninklijke 

onderscheiding van ons kerngroeplid Leo 

Langeveld en dat verdient een kleurenpagina.  

  

We hopen dat de mix van visie, ‘werk in 

uitvoering’ en ‘lichte kost’ uitnodigt tot lezen 

en een goed beeld geeft van wat er allemaal 

gebeurt binnen onze afdeling.  

  

De foto op de voorpagina is genomen in  

Lunteren in het kader van de landelijke actie 

‘fietspaaltjes’ waar onze vrijwilligers aan mee 

doen. Beelden spreken soms voor zich...  

  

  

  

Column  
  

Goed gedrag  

  

Wat maakt dat ik mij veilig voel als fietser? 

Dan denk je bijvoorbeeld aan een goede 

infrastructuur met vrij liggende fietspaden, 

een veilige oversteek of een maximumsnelheid 

voor auto’s.  

Deze zomer doorkruiste ik Duitsland op de fiets 

richting Oostenrijk. Duitsland heeft een minder 

goede fietsinfrastructuur; je rijdt bijvoorbeeld 

op wegen zonder fietspad waar auto’s 100 km 

per uur mogen rijden. In de bebouwde kom is 

het vaak zoeken waar je als fietser moet rijden 

omdat het verschil tussen voetpad en fietspad 

niet altijd duidelijk is. Niet ideaal dus. En toch 

voelde ik mij als fietser nooit echt onveilig en 

dat was, voor mij in ieder geval, een 

verrassende ontdekking. Verkeersdeelnemers 

houden gewoon meer rekening met elkaar. 

Automobilisten wachten tot er voldoende 

ruimte is om je in te halen en rijden dan met 

een ruime boog om je heen. Datzelfde respect 

voor elkaar zie je ook op de fietspaden. Toch 

wel een contrast met ons land.  Auto’s die je 

inhalen als het eigenlijk niet verantwoord is. 

Jongeren op e-bikes die de voorrangsregels 



  3  

niet zo nauw nemen of je met hoge snelheid 

inhalen. Fietsstraten waar het recht van de 

sterkste lijkt te gelden. En zo zijn er meer 

voorbeelden te noemen. Moraal van het 

verhaal: het gedrag van verkeersdeelnemers 

is, met het nog steeds drukker wordende 

verkeer, misschien wel de belangrijkste 

veiligheidsfactor. Maar hoe beïnvloed je 

menselijk gedrag?  Zou een herverdeling van 

de openbare ruimte, het ‘terugveroveren van 

de ruimte op de auto’, invloed hebben op het 

gedrag van de automobilist? Of meer 

aandacht voor gedrag bij verkeersexamens? 

Meer handhaving? Wie het weet mag het 

zeggen.  

  

Jan Vermeer  

  

  

  

De vorige Fietsbel was het verkiezingsnummer. 

Na de verkiezingen moesten we eerst wachten 

op het bestuursakkoord. Op 30 mei 2022 

presenteerden SGP, ChristenUnie, 

GemeenteBelangen, CDA en PvdA het 

bestuursakkoord 'Samen werken aan de 

toekomst'. We hebben met name het 

hoofdstuk in het bestuursakkoord over 

mobiliteit gespeld en we zijn tamelijk positief 

over wat we lezen. Ik citeer:  

  

- "De voetganger en de fietser worden 

leidend bij het ontwerp van nieuwe 

wijken. In stedelijk gebied geven we deze 

verkeersdeelnemers voorrang, mits dit 

niet onevenredig ten koste gaat van de 

bereikbaarheid met de auto."  

- "We maken een vervolg op het Fietsplan 

om Ede duurzaam bereikbaar te maken."  

- "Bij nieuwe wijken clusteren we parkeer- 

plaatsen zoveel mogelijk aan de rand."  

- "De bereikbaarheid borgen we door een 

basisnetwerk van 50 km/u-hoofdwegen 

die een logisch geheel vormen. Bij andere 

wegen verkennen we of we het auto-, 

fiets- en voetgangersverkeer kunnen 

scheiden. Waar dit niet mogelijk is, gaat de 

maximale snelheid op termijn naar 30 

km/u."  

- "Op basis van de onderzoeksuitkomsten 

kiezen we ervoor geen nieuwe autotunnel 

nabij de Kerkweg aan te leggen."  

- "Voor de N224 tussen de A12 en de A30 is 

het onze ambitie om de totale snelheid 

terug te brengen naar maximaal 60 km/u."  

  

Nu komt het aan op de uitvoering. Met een 

positief-kritische instelling hebben we 

wethouder De Pater op 19 oktober aan de 

tand gevoeld over wat we concreet in de 

lopende collegeperiode kunnen verwachten. 

Elders in dit blad vindt u een verslag van dit 

gesprek.   

Ons overleg met de wethouder vond ongeveer 

4,5 maanden na het verschijnen van het 

bestuursakkoord plaats. Is dit een teken van  

gebrek aan slagvaardigheid? Ook de 

zogeheten Koersnota Mobiliteit (die de 

langetermijnvisie op mobiliteit tot 2040 van de 

gemeente verwoordt) heeft lang op zich laten 

wachten. Maar sinds eind september is de 

ontwerpversie naar de gemeenteraad 

gestuurd. Begin november heeft de 

Fietsersbond een avond met raadsleden 

georganiseerd waar de Koersnota Mobiliteit is 

besproken.   

  

Laten we het erop houden dat er veel grote 

kwesties tegelijkertijd op het nieuwe college 

afkomen, zodat snelle actie moeilijk is. De 

kerngroep van de Fietsersbond Ede houdt een 

vinger aan de pols!  

  

Actualiteit: waar houdt Fietsersbond Ede zich mee bezig?  
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Naast het volgen en waar mogelijk 

beïnvloeden van beleid is de Fietsersbond Ede 

ook bezig met diverse concrete zaken. Met 

name gaat het om knelpunten in de 

fietsinfrastructuur en participatietrajecten.  

Leden van de Werkgroep Communicatie en 

Acties houden zich bezig met de registratie 

van knelpunten in de fietsinfrastructuur. 

Daarbij is er in september en oktober 2022 

speciale aandacht geweest voor fietspaaltjes. 

De vragen zijn: is een paaltje eigenlijk wel 

zinnig of kan het beter worden verwijderd? En: 

als een fietspaaltje noodzakelijk is, zijn de 

uitvoering en het onderhoud op orde? Over de 

registratie van knelpunten in het algemeen en 

de inspectie van fietspaaltjes in het bijzonder 

staat elders in dit blad meer informatie.  

Leden van de kerngroep nemen deel aan 

diverse participatietrajecten. Dat zijn 

langlopende trajecten; ook in de vorige 

Fietsbellen is er al kort over bericht. Op dit 

moment lopen projecten over met name het 

Horapark, het WFC-terrein, Kernhem-Noord, 

Otterlo en het Binnenveld.  Wat Kernhem-

Noord betreft, zal het lukken dat, in 

overeenstemming met het Bestuursakkoord, 

de voetganger en de fietser leidend worden 

bij het ontwerp van deze nieuwe wijk?  

  

In memoriam  Janny Mekkes - Bakker en 

Gerke Mekkes 

  

Een paar maanden geleden namen wij contact 

op met Gerke Mekkes om te horen of zijn 

vrouw Janny weer een fietsvakantieverslag 

wilde inleveren voor De Fietsbel, die in het 

najaar zou verschijnen. Sinds 2014 kwam er 

elk jaar na de zomervakantie een uitgebreid 

verslag van haar, van weer een bijzondere 

fietsvakantie van het echtpaar Mekkes. 

Variërend van een tocht langs de Franse 

westkust, een rondje Zuid-Nederland, een 

tocht langs Ems, Ruhr en Rijn (in twee weken 

1000 km. gefietst) tot een fietstocht naar 

Berlijn in 2021. Tot onze schrik was zijn 

Ello Weits 
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reactie, dat Janny niet meer in staat was om 

te fietsen en te schrijven en dat het 

vooruitzicht niet hoopgevend was. Natuurlijk 

wensten wij hen beiden veel sterkte toe.   

  

In Ede Stad van 5 oktober 2022 lazen we dat 

Janny op 25 september is overleden. 

Namens de Fietsersbond werd een 

condoleancekaart gestuurd naar Gerke. Hij is 

lid van de kerngroep afdeling Ede geweest 

van 2013 tot en met 2018. Daarvoor was hij 

al twee jaar actief als provinciaal 

vertegenwoordiger van de Fietsersbond. Hij 

zat o.a. in werkgroepen voor snelfietsroutes 

in de provincie en later ook in en rond Ede. 

In 2017 haalde hij de krant met zijn idee 

voor een Nationaal Fietsmuseum in Ede, 

maar hij vond weinig medestanders. In de 

jaren in de kerngroep is Gerke zeer actief 

geweest. Hij verzorgde o.a. de digitale 

Nieuwsbrief.  

  

Op zondag 9 oktober ontvingen wij van zijn 

oudste zoon het verdrietige bericht, dat Gerke 

zeer plotseling was overleden. Wij zijn beiden 

dank verschuldigd en wensen de kinderen en 

kleinkinderen veel sterkte toe.  

  

Elly Hoogteijling  

  

In gesprek met de wethouder  
  
De Fietsersbond heeft op 19 oktober 

gesproken met Peter de Pater, wethouder 

voor onder meer verkeer en vervoer in het 

college dat in juni 2022 is aangetreden. Wij 

hebben gevraagd in welk tempo de positieve 

voornemens op het gebied van  

‘toekomstbestendige mobiliteit’, die in het 

Bestuursakkoord staan vermeld, zullen 

worden gerealiseerd. Meer toegespitst: wat 

kunnen wij in de huidige raadsperiode 

verwachten?  

  

Fietsplan 2.0  

Er komt een Fietsplan 2.0. Dit wordt mogelijk 

onderdeel van de uitvoeringsagenda van de 

Koersnota Mobiliteit die sinds eind oktober 

door de gemeenteraad en inwoners is in te 

zien. En de uitvoeringsagenda wordt 

onderdeel van de Perspectiefnota waaraan 

volgend voorjaar gewerkt wordt. Hiermee 

staat het Fietsplan er eind 2023.  

  

• In het Fietsplan 2.0 krijgen diverse 

infrastructuurprojecten een doorstart. De 

oversteekbaarheid van de N224 komt 

opnieuw ter sprake. De oversteek aan het 

einde van de Amsterdamseweg is, als 

onderdeel van de (door)fietsroute naar 

Lunteren en voor de ontsluiting van 

Kernhem-Noord van groot belang. Een 

tweede belangrijke route tussen Ede en 

Lunteren ligt in het verlengde van de  

Noord-Zuidroute tussen Rietkampen en 

Kernhem(-Noord), via de Lumièretunnel 

en Veldhuizen. Ook hier is een 

ongelijkvloerse oversteek van de N224 

nodig. De gemeente zal zich hard maken 

voor de oversteekbaarheid van de N224, 

omdat zij prioriteit geeft aan de 

ontsluiting per fiets en OV van nieuwe 

wijken, met name Kernhem-Noord. De 

planfase van de Lumièretunnel zal gereed 

zijn aan het eind van de collegeperiode. 

De langzaam-verkeerbrug (LV-brug) 

tussen het World Food Center  

(WFC)-terrein en het Noordplein is heel  

erg nodig en wordt getekend, maar de 

financiering is nog niet rond. Ook hiervoor 

wil de wethouder zich hard maken.  

• Ontvlechting van fietsverkeer en 

autoverkeer (vooral op drukke 

kruispunten d.m.v. ongelijkvloerse 

oversteken), met name bij het kruispunt 

bij het ziekenhuis, is een grote wens van 

de gemeente.  

• De realisatie van de Emmatunnel loopt 

risico op vertraging tot 2025 en later 

vanwege ontbrekend budget (stijgende 

bouwkosten). Maar ook omdat de tunnel 

pas aangelegd kan worden als het nieuwe 

station Ede-Wageningen gereed is.  

  

Er zijn beren op de weg als het gaat om 

financiering en doorlooptijd. De gesprekken 

met de provincie over (co-)financiering vergen 

veel tijd. De wethouder hoopt dat 
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infrastructuurgelden uit Den Haag die horen 

bij de komende woningbouw, soelaas bieden. 

Een tegenvaller is dat het OV helaas in slecht 

weer verkeert, met name door 

personeelstekort.  

  

De Fietsersbond benadrukt dat tijd cruciaal is. 

In het geval van het WFC-terrein: de LV-brug 

moet er liggen, voordat de eerste bewoners er 

zich vestigen. Kernhem-Noord moet bij het 

begin van de bouw goed ontsloten zijn per 

fiets en OV.  

  

Nieuwe wind  

De omslag naar 30 km/u als normale snelheid 

binnen de bebouwde kom heeft ook de 

wethouder verkeer verrast. De gemeente gaat 

verder op dit pad. Wel stap voor stap: de 

Arnhemseweg is recentelijk heringericht en 30 

km/u zal daar nog een tijd op zich laten 

wachten. De Klinkenbergerweg staat wel 

eerder op de nominatie voor de omslag naar 

30 km/u, al moeten we ook hier nog even 

geduld hebben tot na het vertrek van de 

brandweer en het gereedkomen van de 

Parklaan.  
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De nieuwe wind wordt verwoord in de 

Koersnota Mobiliteit. Ook het parkeren aan de 

rand van de wijk (zie pagina 38 van het 

Bestuursakkoord) maakt daar onderdeel van 

uit. Hoe dat precies vorm gaat krijgen in 

Kernhem-Noord is voor de wethouder nog 

onduidelijk.  

  

De snelheid waarmee de koerswijziging tot 

stand zal komen, is afhankelijk van de omslag 

in gedrag en denken bij de bevolking. De 

inzichten en belangen hangen af van wie je 

ernaar vraagt: ondernemers, bewoners die 

leefbaarheid vooropstellen, jonge ouders, 

bewoners van Enka met grotere bereidheid 

tot deelmobiliteit en voorkeur voor fietsen 

(gewone fiets, elektrisch, bakfiets…). Ede 

wordt geen Amsterdam, maar de visie op 

mobiliteit onder de bevolking verschuift wel.  

  

De wethouder verwacht dus dat de omslag 

naar duurzame mobiliteit zal doorzetten, maar 

de mate en het tempo waarin dat gebeuren 

zal, zijn onzeker. Hij is daarom huiverig om 

concrete doelstellingen voor het aandeel van 

de fiets in het totaal aantal verplaatsingen, 

met jaartal, te noemen. Hij wijst ook nog eens 

op zaken als de corona-epidemie 

die ontwikkelingen danig 

beïnvloeden.  

  

Dorpen  

Diverse (provinciale) 50 

km/uwegen doorsnijden de 

dorpen Harskamp, Otterlo, 

Wekerom en Ederveen, wat de 

veiligheid en leefbaarheid niet 

ten goede komt. Hier is 

participatie van de bewoners in 

een gebiedsproces belangrijk. 

Een gezamenlijke visie van 

burgers en gemeente op 

leefbaarheid helpt om waar 

nodig de provincie over de streep 

te trekken. In Otterlo loopt nu een 

gebiedsproces.  

Ook in Lunteren werkt de gemeente aan een 

omslag naar meer leefbaarheid in de 

dorpskernen (op basis van 30 km/u en 

bijbehorende weginrichting). In Lunteren start 

een gebiedsproces in 2024.   

  

Verkeersveiligheid  

Het aantal ongelukken neemt af, maar het 

aantal zware ongelukken met gewonden en 

doden neemt toe. Oorzaken zijn onder meer 

drugs (o.a. lachgas, pillen), alcohol, appen en 

ook het toenemende gebruik van de e-bike. Er 

wordt ingezet op preventie: lessen op scholen, 

informatieavonden voor ouderen, gratis 

verstrekking van rijbewijzen aan pas 

geslaagden na een cursus over alcohol in het 

verkeer.  

  

Terugblik  

We hebben gesproken met een wethouder die 

midden in de samenleving staat en tegen 

grenzen aanloopt (al zijn die gelukkig wel in 

beweging). Laten wij enerzijds hem verleiden 

tot meer durf en anderzijds alle mensen in 

onze omgeving aansporen tot meer ‘rugwind’.   

  

Elly Hoogteijling, Rob Hof en Ello Weits  

  

  

  

V.l.n.r. Thijs Brugman (ambtenaar verkeer), Elly  

Hoogteijling, Rob Hof en Ello Weits (kerngroep  
Fietsersbond Ede) en Peter de Pater (wethouder)  

Verslag van de jaarvergadering van Fietsersbond afdeling Ede op 28 april 2022   
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Aanwezig: de kerngroep van de afdeling Ede  

(Frank Bron (vergadervoorzitter), Leo  

Langeveld, Ello Weits, Rob Hof, Annejan Jager, 

Elly Hoogteijling (notulist)) en 9 leden.  

  

1. Opening  

Frank heet de aanwezigen welkom. Hij 

verheugt zich op een interessante bijeen- 

komst. Er is veel werk verzet door de afdeling 

Ede. Anders dan vorig jaar is dit geen 

vergadering via Zoom, maar weer een 

persoonlijke bijeenkomst. Hij memoreert ook 

het overlijden van Theo Mentjox eind vorig 

jaar, jarenlang een actief lid.  

  

Iedere aanwezige stelt zich kort voor en geeft 

aan of zijn/haar naam genoemd mag worden 

in het verslag dat ook op de site wordt 

geplaatst. Niemand heeft hier bezwaar tegen.  

  

Piet Mulders is al lang lid van de Fietsersbond, 

een fervent fietser en nu met pensioen, zodat 

hij wat kan betekenen voor de afdeling. 

Marinus Smit woont nu 3 jaar in Ede. Rob Hof 

is lid van de kerngroep, maar ook bestuurslid 

van SME (Stichting Milieuwerkgroepen Ede).  

André Klomp is al vele jaren lid en vergadert 

soms mee met de kerngroep, omdat hij ook in 

de provincie actief is.  

Ben Agterkamp woont in Bennekom en is 

recent lid geworden.  

Hans Uijttewaal is al lang lid. Ary Stigter woont 

4 jaar in Ede en heeft zich aangemeld omdat 

er nog wel wat te doen is in Ede.  

Thijs Broers woont 4 jaar in Ede en is 

landschapsarchitect. Hij is de spreker van 

vanavond.  

Simon v.d. Pol is al erg lang lid. Ello Weits 

woont 4 jaar in Ede en zit sinds 3 jaar in de 

kerngroep.  

Annejan Jager woont sinds 2003 in Ede en zit 

sinds vorig jaar in de kerngroep. Leo 

Langeveld zit vanaf 2000 in de kerngroep en 

fungeert als secretaris/penningmeester. Jos 

Aarnoudse was in de beginjaren actief lid. Hij 

is nu met pensioen en wil in Ede zijn steentje 

bijdragen.  

Elly Hoogteijling is lid vanaf 1977 en al die tijd 

(soms meer, soms minder) actief.  

  

De agenda wordt door de aanwezigen 

goedgekeurd.  

  

2. Presentatie door Thijs Broers over 

Herverdeling Openbare Ruimte  

Thijs Broers stelt zich voor: hij heeft geologie 

en planologie gestudeerd en is sinds een jaar 

werkzaam bij Goudappel als landschaps- 

architect en adviseur fiets. Zelf gebruikt hij 

heel veel de fiets.  

  

Als het gaat om herverdeling openbare ruimte 

zijn meerdere definities te geven, bijvoorbeeld 

het verminderen van de autogerichtheid, 

maar de beste definitie is: het evenwichtig 

verdelen van de ruimte. Verandering in het 

mobiliteitsdenken is o.a. gekomen door het 

boek van de Edenaar Marco te Brömmelstroet 

en Thalia Verkade: “Het recht van de snelste”. 

In de laatste Fietsbel heeft Frank Bron dit boek 

besproken. De auto neemt zoveel ruimte in, 

waarbij de vraag opkomt: Steekt het kind de 

weg over of rijdt de auto door het gebied van 

de kinderen?  

  

Het ruimtebeslag van rijdende en parkerende 

auto’s neemt toe, ook het ruimtebeslag van 

de fietsers neemt toe. Iedereen, alles wil 

ruimte, maar we hèbben niet zoveel ruimte. 

Wij moeten iedereen in beeld brengen en een 

andere nadruk leggen in de strijd om ruimte. 

De volgorde moet zijn: STOP (Stappen, 

Trappen, OV, Personenauto). Thijs geeft 

voorbeelden van het anders verdelen van de 

ruimte:  

- Groningen: hier zijn ze al langer bezig: er is 

een circulatieplan. Ze gaan hier nog steeds 

door en zijn heel erg ingesteld op de 

fietsers en voetgangers.  

- Gent (België): hier kennen ze de (tijdelijke) 

speelstraat.  

- Amersfoort: de Noordewierweg, een 

brede kaarsrechte weg wordt aangepakt. 

Op de vraag van André Klomp antwoordt 

Thijs, dat die inderdaad te vergelijken is 

met de Molenstraat in Ede. De plannen  
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hier behelzen: geen race-asfalt, maar 

klinkers en veel groen.  

Hoe gaat het in Ede?   

De Telefoonweg is onlangs aangepakt. De weg 

was eerst heel breed. Nu nog steeds, al zijn er 

wel wat bredere fietsstroken. Het plan voor de 

Stationsweg ziet er mooi uit met brede 

fietsstroken, groen en zitjes. Het geld hiervoor 

kan uit verschillende potjes komen. Er is 

geduld nodig én lef volgens Thijs.  

  

Voorzitter Frank bedankt de spreker voor zijn 

uiteenzetting en overhandigt hem een bon.  

  

3. Pauze 4. Financieel verslag over 2021 en 

begroting voor 2022  

  

  

Penningmeester Leo verduidelijkt de posten. 

De grootste uitgave is voor het ledenblad. De 

begroting voor 2022 ligt in de lijn der 

verwachtingen. De afdracht door de landelijke 

Fietsersbond hangt af van het aantal leden. Er 

is een iets grotere post voor ledenbinding 

door een etentje voor de kerngroepleden, 

overigens op advies van de landelijke 

Fietsersbond.  

Hans Uijttewaal stelt een vraag over de 

Fietsbel, het ledenblad. Deze komt nu 2 keer 

per jaar uit, in de toekomst misschien drie 

keer. (Er wordt aan toegevoegd dat iedereen 

stukjes en foto’s mag aanbieden voor 

plaatsing in dit blad.)  

  

5. Verslag kascommissie en verkiezing nieuw 

lid van de kascommissie.  

  

Annejan Jager verklaart dat de kascommissie 

alles heeft doorgenomen en positief heeft 

bevonden. Aan de penningmeester wordt 

décharge verleend.   

Omdat Hennie Wels aftredend is en Annejan 

Jager niet meer kan optreden als lid van de 

kascommissie omdat hij nu in de kerngroep 

zit, worden er twee nieuwe leden benoemd: 

Marinus Smit en Ary Stigter. Piet Mulders 

staat als reserve genoteerd.  

  

  

  

6. Verslag ledenvergadering 2021 (door Leo) 

en Jaarrapportage 2021 “De Fietsersbond 

in Ede in het afgelopen verenigingsjaar” 

(door Ello)  

  

Over het verslag van de ledenvergadering zijn 

geen vragen of opmerkingen. Naar aanleiding 

van de jaarrapportage worden o.a. de 

volgende opmerkingen gemaakt door  

Ello:  

- Er is overleg met de gemeente: 1 à 2 maal 

per jaar met de wethouder en er is een 

regulier overleg met de “fietsambtenaar” 

Thijs Brugman.  

- Verbinding Kernhem – Rietkampen via 

Veldhuizen: het begin is er. Het wachten is 

nu op de aanleg van de Lumièretunnel.  

- Parklaan: in het noordelijk gedeelte zijn er 

3 stukken fietspad verdwenen. De 

Fietsersbond vindt het aangegeven 

alternatief onvoldoende. Fietsers moeten 

ook een stukje over de Nieuwe 

Kazernelaan, waar auto’s nu 50 km. 

mogen rijden. In april is toegezegd dat het 

hier 30 km. wordt.  

- Het overlijden in november van Theo 

Mentjox was verdrietig en een groot gemis 

voor de Fietsersbond. Hij verzorgde vele 

jaren het inhoud geven aan en uitbrengen 

van het afdelingsblad.  -  Binnen de 

Fietsersbond is nu een Werkgroep 

Communicatie en Acties ontstaan, die o.a. 

zorgt voor de productie en verspreiding 

van de Fietsbel en de Nieuwsbrief.  

- De inbreng van fietszaken in de provincie 

gaat via André Klomp.  

- De voorzitter bedankt Ello voor de mooie 

en terechte samenvatting.  

  

7. Plannen voor 2022  

  

- Regulier overleg met ambtenaren en 

de wethouder  

- Deelnemen aan participatietrajecten 

DFR, Parklaan, WFC, Spoorzone, 

Horapark, Lumièretunnel (?)).  
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- N-Z-routes: Bennekom-Ede Oost-via 

Enkawijk, Kernhem-Rietkampen-via 

Veldhuizen.  

- Er moet nog veel gebeuren: Koersnota 

Mobiliteit becommentariëren, 30 km. 

in de bebouwde kom, fiets op 1.  

  

Werkgroep Communicatie en Acties:  

- Doorlopend zijn de verzorging van 

Nieuwsbrief en Fietsbel en de diverse 

contacten.  

- Nieuw is de inventarisatie van 

knelpunten.  

- Ary Stigter toont een demo en  

benoemt:  

Veel dingen in Ede zitten krom in elkaar. 

Bijvoorbeeld: borden die geplaatst of juist 

weer weggehaald worden. In een gesprek 

hierover met ambtenaren bood hij aan die 

knelpunten in kaart te brengen. Met hulp 

van diverse leden heeft hij dus nu het 

werk van gemeenteambtenaren gedaan… 

Zij vinden dat prima en hebben ook wat 

budget toegezegd. Er zijn ook structurele 

problemen, zoals het Rozenplein, waar 

een fietspad over het parkeerterrein gaat.  

  

Bepaalde dingen kun je melden bij de 

gemeente. Die mogen óók graag worden 

doorgegeven aan de Fietsersbond. Ary 

en Ello hebben twee formulieren 

ontwikkeld voor het doorgeven van 

knelpunten.  Eén formulier vereist het 

vermelden van een e-mailadres. 

Meldingen kunnen ook, op het andere 

formulier, worden doorgegeven zonder 

e-mailadres en/of naam. In mei komt 

hierover info op de  

website en in de Nieuwsbrief. Hier kan de 

gemeente mee scoren! De lijst knelpunten 

zal geregeld doorgenomen worden met de 

ambtenaren.  

Er worden nog verkenners gevraagd voor 

de buitendorpen. Zij kunnen de knelpunten 

waar zij mee te maken hebben, 

doorgeven.  

  

Frank bedankt Ello en Ary. Mooi, dat er nu 

sub-groepjes zijn gevormd! De fietsfamilie 

moet je breed zien.  

  

8. Rondvraag  

- Piet Mulders ziet in de Fietsbel graag de 

namen van personen met hun functie.  

- Thijs Broers geeft zich op als verkenner. 

Ook heeft hij inmiddels aangegeven voor 

de eerstvolgende Fietsbel een stuk te 

willen schrijven over de herverdeling van 

de openbare ruimte.  

  

9. Sluiting  

Frank bedankt iedereen voor de aanwezigheid 

en inbreng en sluit de vergadering rond 22.00 

uur.  

  

De leden die aanwezig waren bij deze 
vergadering en op- of aanmerkingen hebben 
op het verslag kunnen deze doorgeven aan 
Elly Hoogteijling via e-mail:   
fam.hoogteijling@gmail.com of 
T 0318-651350.   
Wij kunnen dit dan als kerngroep nog even 

bekijken, zodat dit verslag tijdens de volgende 

ledenvergadering kan worden vastgesteld.  

  

 
  

Een fietstocht voor leden van de Fietsersbond 

in Ede is geen traditie, maar het zou er wel 

één kunnen worden. Ook dit jaar kwam het 

initiatief van inmiddels ex-kerngroeplid Frank 

Bron, ondergetekende heeft de tocht 

uitgevoerd. Om 13:45 verzamelden we op het 

Museumplein in Ede. En na een welkom en 

Verslag Fietstocht met leden 10 september 2022  
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een kleine uitleg van de rit vertrokken we 

uiteindelijk met 10 mensen voor de tocht.   

  

Vanaf het Museumplein doorkruisen we het 

centrum via de Nieuwe Stationsstraat naar de 

Arnhemseweg. Op de Arnhemseweg valt op 

dat deze weg nog altijd 50km/u is ondanks dat 

er geen vrij liggende fietspaden zijn. Via de  

Sijsseltselaan, de  

Ceelman van Ommerenweg en de Nieuwe 

Kazernelaan slaan we de Sijsselt in waar we 

even halthouden om de aanleg van de nieuwe 

Parklaan te aanschouwen. Rob en Ello leggen 

hier het e.e.a. uit over de vertraagde aanleg 

door nesten in de natuur en leidingen die 

anders lopen dan gedacht door de 

bouwcombinatie en/of de gemeente Ede.   

  

  

Ook moeten we hier meedelen dat helaas aan 

één zijde gedeelten van 

het fietspad langs de 

Parklaan zijn verdwenen 

in het ontwerp, ondanks 

dat dit door de 

gemeenteraad anders was 

besloten.   

Na deze stop gaan we 

verder de kazerne- 

terreinen op, en via de 

Didi Rooslaan en de Piet 

Romboutlaan komen we 

uit bij de doorsteek van de 

Piet Romboutlaan naar de 

rotonde bij de N224.  

Hier houden we ook weer even stil om onze 

bemoeienissen met die plek toe te lichten.  

Ten eerste gaat het ook hier weer over de 

Parklaan. De Arnhemse weg sluit hier via een 

gedeelte van de Nieuwe Kazernelaan aan op 

de Parklaan, en ondanks dat dit stuk weg ook 

de hoofdverbinding is voor fietsers langs de 

Parklaan, was het de bedoeling om auto’s op 

dit gedeelte van de Nieuwe Kazernelaan 50 

km/u te laten rijden. Gelukkig waren na 

protest van de Fietsersbond Ede de 

wethouder en de projectleiders ook van 

mening dat dit toch niet veilig was, en is 

besloten dit stuk weg een maximumsnelheid 

van 30 km/u te geven. Tevens valt het op dat 

er in de Simon Stevinwijk geen bewegwijzering 

is (en er ook niet gaat komen).  

  

Bij de rotonde steken we de N224 over 

richting de Edese hei om hier te “genieten” 

van een bui die ons  

even teistert, gelukkig 

de enige van die 

middag. Deze mooie 

uitstap komt via de 

Koeweg uit bij de 

rotonde waar we de  

Apeldoornseweg (N304) 

oversteken naar de  

Otterloseweg, en 

verderop komen we via 

de Asakkerweg bij 

landgoed Kernhem. Hier 

is een veelgebruikte 

oversteek met 

verkeerslichten over de 

N224, waar het helaas 

niet altijd goed gaat, 

mede doordat je hier 

op de N224 ondanks 

bebouwing aan beide 

zijden van de weg nog 

steeds 80km/u mag. 

Ook valt ons op dat de 

oversteek over de 

Kernhemseweg, waar 

ook vaak hard wordt 

gereden, niet echt 

veilig is en dat de 
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fietspaden er ter plaatse smal zijn. Via de 

Kernhemseweg steken we de Lunterseweg 

over en vervolgen de route op de 

Doesburgerdijk. Fietsend op deze weg valt op 

dat vanuit Kernhem er weinig officiële fiets-

doorsteken zijn richting Lunteren. Via een 

officieuze doorsteek komen we dan op het 

Lagewoud aan.  

  

Vanuit Kernhem steken we de N224 weer over 

waar we op zoek gaan naar de Noord-Zuid 

route door Veldhuizen. De gemeente legt een 

fietsroute aan die de wijken Kernhem, 

Veldhuizen en Peppelensteeg verbindt met de 

Frankeneng en de Rietkampen. Het laatste 

onderdeel van deze route, de tunnel onder 

het spoor door bij de Lumièrestraat zou in 

2025 moeten worden opgeleverd, we 

herinneren de gemeente hier regelmatig aan. 

De kronkelige route door Veldhuizen is 

bewegwijzerd door middel van route-

aanwijzingen op de straat. Deze zijn op twee 

manieren aangebracht, de meer duurzame 

variant het laatst, de variant die het eerst is 

aangebracht is alweer aan het verslijten. 

Groot gemis is ook het aangeven van het 

begin en eind van de route door de wijk. Wel 

willen we hier de mooie fietsstraat Grootveld 

noemen als één van de aanpassingen van de 

route.  

  

Onderweg terug naar het centrum van Ede 

staan we bij het Rozenplein nog even stil bij de 

gevaarlijk oversteek over het fietspad heen 

van en naar de parkeerplaats en de slecht 

aangegeven paaltjes midden op het fietspad. 

Verderop nemen we wegens 

bouwwerkzaamheden aan de Kolkakkerweg 

een kleine omleiding via de  

Verlengde Maanderweg om daar op het 

Toermalijnpad langs het spoor terecht te 

komen. Bij de oversteek van de Telefoonweg 

vallen de brede fietsstroken op waar de 

Fietsersbond voor heeft gepleit. Vanaf hier 

fietsen we met de groep door naar Stadscafé 

Oscar waar we onder het genot van een 

drankje en een hapje nog napraten over de 

besproken aandachtspunten voor de 

Fietsersbond in Ede.   

  

Hopelijk kunnen we een soortgelijk tocht 

volgend jaar weer organiseren, met hopelijk 

een nog weer beter op fietsen ingericht Ede. Ik 

wil Frank Bron nog bedanken voor het 

voorbereidende werk voor de fietstocht.  

  

Annejan Jager  

  

  

     

De FIETS is dood, lang leve DE fiets 
  

Hoe een verbreding van de fiets zal leiden tot 

de herovering van de openbare ruimte  

De FIETS. Een goede ouderwetse, robuuste 

FIETS. Stevig stalen frame, meestal zwart of 

donkergroen, spatborden en bagagedrager, 

verlichting op een dynamo, rechtop zitten en 

stoempen. Dit stereotype beeld is bij veel 

mensen het eerste wat te binnen schiet als ze 

wordt gevraagd wat een FIETS is. Mogelijk 

denkt de sportieve fietser aan een FIETS met 

gebogen stuur of met dikke banden om door 

de modder te racen, maar voor de meeste 

mensen is deze klassieke fiets hun beeld van 

een FIETS.  

Maar deze FIETS is achterhaald. Ze is nog net 

niet uitgestorven. Tegenwoordig zien we 

allerlei voertuigen op het fietspad. Fietsen 

met en zonder ondersteuning, speed 

pedelecs, bakfietsen, transportfietsen, stepjes, 

segways en, ook al mag het officieel nog 

steeds niet, elektrische stepjes. Wat is 

tegenwoordig eigenlijk een fiets? Of nog 

moeilijker, wat is DE fiets? Deze vraag stel ik 

vaak aan opdrachtgevers, als ze zeggen dat ze 

meer ruimte willen geven aan DE fiets. Ik heb 

nog nooit een sluitend antwoord gekregen. Ik 

moet eerlijk zeggen dat ik het zelf ook niet 

zeker weet.  

Voor bijna iedereen is er tegenwoordig een 

geschikt voertuig dat in de categorie fiets zou 

kunnen vallen. Zo kunnen ook kwetsbare 

groepen deelnemen aan het verkeer en zelfs 

de meest luie mensen zullen eerder geneigd 

zijn DE fiets te pakken.   
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Het wordt dan ook steeds drukker op de 

fietspaden in Nederland. En Nederlanders 

zouden geen Nederlanders zijn als men niet 

zou gaan mopperen. Nu mopperen we zelfs op 

de mensen uit ‘onze’ categorie. We worden 

boos op bakfietsvaders die het fietspad 

blokkeren met een bak vol kinderen. Of op 

vrouwen die met de speedpedelec naar hun 

werk gaan en daarbij flink doortrappen.   

Moeten deze fietsers dan van het fietspad 

worden verbannen? Nee, natuurlijk niet! We 

moeten blij zijn dat deze mensen op de fiets 

zitten, ze hadden ook met de auto kunnen 

gaan. Deze conflicten worden door één ding 

veroorzaakt, een gebrek aan ruimte voor DE 

fiets.    

Kijken we naar de ruimte, dan zien we al snel 

dat het overgrote deel van onze openbare 

ruimte is gereserveerd voor auto’s. Rijbanen 

en parkeervakken, de fiets mag ernaast 

gebruik maken van wat overblijft. In 

Amsterdam is bijna 80% van de openbare 

ruimte gereserveerd voor auto’s, tegenover 

nog geen 4% voor DE fiets. Het is evident waar 

we meer ruimte voor DE fiets kunnen vinden.  

In projecten zie ik vaak een hoop goede 

bedoelingen. Meer ruimte voor fietsers, 

autogebruik ontmoedigen, een prettige 

openbare ruimte voor iedereen. Als 

uiteindelijk puntje bij paaltje komt, dan zorgen 

parkeernormen en zorgen over de 

doorstroming voor de doodsteek van al deze 

ambities. En wat als je wat verder moet lopen 

voordat je bij je geparkeerde auto bent? En 

wat als je 5 minuten langer moet rijden om 

thuis te komen? Het maakt mij soms 

verdrietig.  

Nu past het nog. Maar er komt een moment 

dat het fietspad echt vol is. Op dat moment 

gaan de gebruikers van het fietspad op de weg 

rijden. Het fietspad is dan niets meer dan een 

beperkende factor. Wat mij betreft is het 

fietspad sowieso een soort lapmiddel. 

Waarom bestaat er bijvoorbeeld geen 

autopad? Als we verkeersstromen willen 

scheiden voor de veiligheid, waarom geven we 

de gevaarlijkste dan de meeste ruimte? Alsof 

we een valse rottweiler de hele tuin geven en 

zelf in het hondenhok gaan zitten.   

Die tuin, de openbare ruimte dus, is van en 

voor de mensen. De auto moet zijn hok in. En 

net als de hond, hoeft de auto helemaal niet 

overal te komen. Natuurlijk moeten mensen 

die om wat voor reden dan ook gebonden zijn 

aan de auto, zoals bijvoorbeeld mensen met 

een beperking, nog steeds overal kunnen 

komen. Dat is net zoals met hulphonden. 

Maar al die andere auto’s hebben op heel veel 

plekken niets te zoeken.  

De grote veelheid aan voertuigen die 

tegenwoordig onder DE fiets vallen, zorgen 

voor een hele belangrijke verandering. De 

klassieke fiets bracht ons stoempend tegen de 

wind in naar het volgende dorp. En dat was 

het dan. De auto zorgde voor vrijheid. 

Tegenwoordig ervaren we diezelfde vrijheid 

met de fiets. Zelfs 50 km naar je werk fietsen 

is tegenwoordig haalbaar. De auto is niet 

langer noodzakelijk. De fiets is noodzakelijk. 

Hoe meer fietsers er komen, hoe minder 

auto’s er komen. Hoe minder auto’s er zijn, 

des te minder ruimte hebben ze nodig. Dit zal 

op den duur ook (moeten) doordringen bij 

beleidsmakers, zelfs bij VVD’ers. DE fiets is 

niet meer de fiets van vroeger en het beleid 

moet mee veranderen.   

Zoals het koningshuis van Engeland nooit 

zonder vorst zit, zal ook DE fiets nooit 

uitsterven. De monarch verandert, de 

verschijning van DE fiets verandert net zo 

goed. De klassieke fiets heeft plaatsgemaakt 

voor een nieuwe generatie. Een veelzijdige 

generatie, veeleisend ook. Ze legt de auto het 

vuur aan de schenen. Is de voorvechter van 

een openbare ruimte die is ingericht voor de 

mensen, en niet voor auto's. Stukje bij beetje 

herovert DE fiets de openbare ruimte. En DE 

fiets zal zegevieren! De FIETS is dood, lang 

leve DE fiets!  

  

Thijs Broers  
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 De fiets is terug, ook in Ede  (artist impression Stationsweg Ede)  

  

Fiets en techniek   De riem- versus ketting aandrijving  

  

De redactie van de Fietsbel vroeg mij om in 

een vaste rubriek iets te gaan schrijven over 

het thema ‘Fiets en techniek’.  Dat leek mij wel 

een goed idee omdat ik in de jaren dat ik de 

Fietsbel lees, weinig ben tegengekomen over 

de techniek van de fiets. Best apart. Wij 

verplaatsen ons immers met regelmaat via ons 

geliefde vervoermiddel: de fiets. En om te 

kunnen blijven fietsen, liefst op een soepel 

lopende fiets, ontkomen wij niet aan 

onderhoud en techniek. Onderwerpen te over.  

Maar eerst zal ik me even voorstellen…. Frank 

Giezen, 65 jaar en sinds kort gepensioneerd. 

Woonachtig in Ede. In mijn werkzame leven 

zat ik in de elektrotechniek, variërend van 

hoogspanning tot installatiemateriaal en meer 

recent: domotica. Na ruim 35 jaar 

onafgebroken bij dezelfde werkgever vond ik 

het tijd voor een nieuwe uitdaging: genieten 

van meer vrije tijd en meer tijd kunnen 

besteden aan passies. Eén van die passies is 

fietsen en alles wat daarmee samenhangt. En 

ach ja, oude rot bij de Fietsersbond: lid sinds 

’89.  

  

Een kort stukje geschiedenis. Van de Draisine 

loopfiets tot en met de hoge bi beschikten dit 

type fietsen niet over een ketting. Het was 

jezelf afzetten (Draisine) tot wél trappen via  

 
driehoekframe (James Starley, 1885) maakte 

de fietser kennis met de ketting. Die ketting is 

op hoofdlijnen niet meer veranderd.  Smaller 

werd ie wel. Denk maar aan de laatste editie 

racecassettes, waar zelfs 12 kransjes 

gemonteerd zijn. Flinterdunne tandwieltjes en 

idem de ketting. Grotere slijtage bij deze 

ketting die in weer en wind gemangeld wordt 

over diverse tandwielcombinaties. 

Kilometervreters zijn meestal elk jaar aan de 

pedalen, onder andere  

met een heel  groot  

voorwiel (hoge bi). Pas bij  

de introductie van het bekende  
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beurt voor een ketting en eventueel een 

tandwielcassette. Maar de traditionele 1speed 

ketting die tegenwoordig op veel stadsfietsen 

met kettingkast wordt toegepast is van 

dezelfde maatvoering als die op bv een 

Fongers uit de jaren ’50 past. Zo heb ik 

onlangs een Juncker uit 1949 in zoveel als 

mogelijk oude staat teruggebracht, waarbij 

het echt geen gepuzzel was om er een 

passende ketting bij te zoeken. Je zou kunnen 

zeggen dat de fietsenbranche op dit punt 

weinig innovatief is geweest. Aan de andere 

kant: de ketting heeft zijn diensten wel 

bewezen en doet dat feitelijk nog steeds.  

En toen kwam de riem…  

Relatief laat heeft de aandrijfriem zijn intrede 

gedaan. Want de getande riem zit toch al 

tientallen jaren in bv de auto waar deze dienst 

doet als distributieriem? Dat klopt, toch wordt 

nog wat aarzelend de riem als aandrijfmiddel 

op de fiets toegepast. Dat komt mede doordat 

de gehele aandrijflijn relatief duur is en je een 

deelbaar frame nodig hebt om de riem te 

monteren. Maar ook in het duurdere segment 

zie je dat de ketting nog heel vaak wordt 

toegepast.  

Feitelijk zijn er 2 soorten riemen, uiteraard los 

van het aantal tanden: CDN en CDX. Dit heeft 

puur met kwaliteit te maken. Prijzen liggen 

respectievelijk op ca. € 50,- (CDN) en € 100,- 

(CDX). De levensduur: CDN ca. 7.500 – 10.000 

km en CDX tot ca. 25.000 km. Voor die 5 

tientjes verschil hoef ik niet lang na te denken. 

Dit in de wetenschap dat mijn vriendin van het 

ene op het andere moment stil stond met een 

op haar fiets gemonteerde CDN riem.  

Inderdaad: tussen de 7.500 en 10.000 km. En  

“spontaan” vielen de tandjes eruit… Geen 

signalen waaruit je op kon maken dat dit 

eraan zat te komen. Nou ja, denk je dan, even 

bij de fietsenmaker 

een riem ophalen 

en aansluitend 

vrolijk doorfietsen? 

Vergeet het maar. 

Juist deze riem was 

de eerste 3 

maanden niet leverbaar. Pardon? Ook niet bij 

de webshops, Gates, fietsfabrikant. Met alle 

geluk van de wereld een CDX-riem gevonden 

bij een speciaalzaak in deze regio.  

  

Voordelen van de riem:  

• Geen gedoe met een telkens slapper 

wordende ketting (single speed).  

• Geen vieze vingers door onderhoud 

en/óf vieze kleding.  

• Geen kettingkast nodig.  

• Praktisch geen onderhoud. Nadelen 

van de riem:  

• Relatief duur  

• Een deelbaar frame is benodigd.  

• Zoals hierboven beschreven: mijd de 

CDN riem.  

• Men adviseert om bij bv fietsvakanties 

een reserveriem mee te nemen (ik heb 

bij buitenlandse trips nog nooit een 

extra ketting meegenomen).  

  

• Bij singlespeed kun je je verzet via het 

achter tandwiel niet simpel 

aanpassen, immers een ketting kun je 

heel simpel langer maken of inkorten. 

De riem? Nou, nee….  

• Alleen mogelijk bij een 

naafversnelling.  

  

Verdienmodel….  

Hè, ook weer zo’n modewoord…. Toch is ie op 

de riem versus ketting zéker van toepassing. 

Voor de prijs van een niet aan te bevelen 

CDNriem koop je 5 goede kettingen à € 10,- ** 

** Dit kan goedkoper, maar ik ga uit van A-kwaliteit.  

Bij een CDX-riem heb je voor die prijs zelfs 10 

kettingen (..) Niet schrikken, maar het 

riemachter “tandwiel” kost gemiddeld € 100,- 

per stuk. Ter vergelijking: een 

opsteekkettingtandwiel koop je voor nog geen 

€ 4,-…. Resumé: de branche behaalt hier een 

duidelijk grote(re) winst.  

  

Wat moet ik kiezen?  

Dat is een lastige: veel mensen zijn de aloude 

ketting beu. Dan is een fiets met riem- 

aandrijving zeker een goede keuze, want geen 

gedoe als afstellen, smeren etc. En natuurlijk 
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heel schoon. In het bijzonder voor de 

veelfietsers: let goed op of er een CDX-riem op 

zit!  

Zeker op een E-bike met middenmotor.  

Werken aan knelpunten en 

fietspaaltjes  

  

Inventarisatie van knelpunten  

De Werkgroep Communicatie en Acties 

heeft het initiatief genomen om de 

fietsknelpunten in Ede en de dorpen in 

kaart te brengen. Deze inventarisatie 

wordt een doorlopende activiteit, zodat 

we de gemeente op elk moment kunnen 

informeren over de knel- punten. Zie ook 

Nieuwbrieven 29 (april 2022) en 30 (mei 

2022).   

  

De actuele stand van zaken staat online 

op 

https://ede.fietsersbond.nl/knelpuntene

nverbeterpunten/. Neem een kijkje! De 

website is voor iedereen toegankelijk. 

Hier vind je ook informatie over hoe je 

gevaarpunten en knelpunten kunt 

melden.  

  

Het initiatief werd door de betrokken 

gemeentefunctionarissen positief 

ontvangen. De knelpunten zijn in overleg 

met de gemeente ingedeeld in 4 typen 

(categorieën).   

  

1. Hier gaat het om een gevaarpunt 

(er is acuut gevaar) of van hinder 

bij werkzaamheden. In dit geval is 

(ook) een melding bij de 

gemeente nodig.  

2. De tweede categorie vraagt om 

een actie van de afdeling verkeer. 

Het  

betreft relatief kleine projecten. 

Zij kunnen daarvoor een budget 

vrijmaken.  

3. De derde categorie betreft 

grotere lopende projecten zoals 

de Parklaan en de Doorfietsroute 

EdeWageningen. De meldingen in 

deze categorie worden door de 

afdeling verkeer meegenomen bij 

het projectoverleg.  

4. De laatste categorie is 

‘onduidelijke situatie’; meldingen 

van dit type vragen om een 

standpunt van de gemeente en 

vervolgens een bijbehorende actie 

(bijv. handhaving van de 

verkeersregels).   

  

  
We zijn nu klaar voor een volgend overleg met 

de gemeente en hopen dat het snel tot een 

oplossing voor de kleine problemen (typen 1 

en 2) komt.   
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Tot nu toe zijn er ruim 50 knelpunten gemeld. 

Deze meldingen betreffen vooral Ede Stad. We 

zien graag nog veel meer meldingen komen, 

zowel voor Ede Stad, maar ook voor de rest 

van de gemeente. Stuur je meldingen in:   

• Bij acuut gevaar zoals niet werkende 

verlichting, gevaarlijke wegmarkering of 

een slecht wegdek en bij hinder bij 

werkzaamheden, kan je dit doen bij het 

meldpunt van de gemeente 

(https://www.ede.nl/aanvragen-

enregelen/melding-of-klacht-

openbareruimte), graag met een kopie 

aan ons, dan houden wij het ook in de 

gaten.   

• Bij de overige knelpunten kun je bij ons je 

melding kwijt  

(https://ede.fietsersbond.nl/knelpuntenen

-verbeterpunten/je-wilt-iets-melden2/), 

dan zetten we het op de lijst en vragen 

daarmee aan de gemeente om een 

verbeterproject te starten.   

  

Tot slot herhalen wij graag onze oproep uit de  

Nieuwsbrieven om mee te helpen als  

'verkenner'. Een verkenner kijkt actief in zijn 

directe woonomgeving naar knelpunten. 

Hij/zij vraagt mensen in zijn omgeving naar 

hun mening. Tenslotte kan een verkenner ook 

de locatie van binnengekomen meldingen 

bezoeken en de meldingen aanvullen.  We 

zoeken verkenners in met name de dorpen 

Lunteren, Otterlo, Ederveen, De Klomp en 

Harskamp.   

Voor meer informatie kun je contact opnemen 

met Ary Stigter ary@arysti.nl.  

  

  

  

Recent voorbeeld van een knelpunt Een 

recent voorbeeld van een knelpunt is de 

fietsoversteek van het Enkaterrein naar het 

station en Ede-Zuid (bijv. Spindopplein). 

Voordat de bouw van het nieuwe station 

begon, konden fietsers en voetgangers via de 

Dr. Hartogsweg naar het station en verder. 

Men kon via de Sterkerij op de Dr. Hartogsweg 

komen of via de Badweg. De route via de 

Sterkerij is vanzelfsprekend verdwenen 

doordat de Dr. Hartogsweg nu doodloopt op  

 
het Tijdelijke kort fietspad langs Emmalaan  

  

bouwterrein. Tot verdriet van velen werd 

echter ook de Badweg afgesloten. De reden 

was dat het zwaar vrachtverkeer de 

overbrugging van de Klinkenbergerweg tussen 

station en de Dr. Hartogsweg moest 

gebruiken. Op dit moment (2 oktober 2022) is 

de Badweg en de fietsroute over de 

Albertstunnel weer open. Naar verluidt is dat 

tijdelijk. De consequentie van het afsluiten van 

de Badweg was (en zal zijn) dat fietsers, ook 

ouders met kleine kinderen, de 

Klinkenbergerweg bij de Emmalaan 

gelijkvloers moeten oversteken en over de 

drukke Emmalaan moeten fietsen. Inmiddels is 

er een tijdelijke oplossing bedacht en 

gerealiseerd: een tweezijdig fietspad op de 

Emmalaan die aansluit op een tijdelijke 

tweerichtingenoversteek van de 

Klinkenbergerweg.  De uitvoering laat echter 

nogal te wensen over. Deze kwestie is 

aangekaart door Marco te Brömmelstroet, 

hoogleraar Stedelijke Mobiliteit aan de 
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Universiteit van Amsterdam en bewoner van 

de ENKA-wijk en beschreven   

 
Knutsel-oversteek van Klinkenbergerweg  

  

in De Gelderlander van 18 september 2022  

(zie 

https://www.gelderlander.nl/ede/zorgenover-

veiligheid-fietsers-tijdens-bouw-

nieuwestation-kwestie-van-tijd-voor-

hetmisgaat~aa12debb/?cb=2ec49fc196efcc0d

7c2 1e32b7d2f8cf9&auth_rd=1.)  

De gemeente beraadt zich nu over hoe verder.   

  

Zien wij hier een voorbeeld van een patroon? 

Bij de planning en uitvoering van 

werkzaamheden worden fietsers en 

voetgangers in eerste instantie vrijwel over 

het hoofd gezien. Als er zich onderweg 

problemen voordoen, plaatst men een bord 

“Fietsers afstappen’ of bedenkt een andere 

ontoereikende maatregel. In tweede instantie 

probeert dan de gemeente de schade te 

beperken. Maar dat is dan wel herstelwerk.  

  

Actie fietspaaltjes  

In Nieuwsbrief 32 (verstuurd op 1 juli 2022) 

stond een oproep om mee te doen aan de 

komende paaltjesactie.  

Op 22 augustus is de Landelijke Fietsersbond 

begonnen aan een tien weken durende 

paaltjesactie. De boodschap is dat fietspaaltjes 

óf weg moeten óf goed ontworpen, geplaatst 

en onderhouden moeten worden. De actie is 

gericht op onderhoudsafdelingen van 

gemeenten en op het bredere publiek met 

een ledenwerfcampagne.  

Bij een fietspaaltje moet je denken aan een 

afsluiting van een fietspad of, in sommige 

gevallen, aan een ‘knip’ in een weg waarlangs 

langzaam verkeer wel en gemotoriseerd 

verkeer niet mag passeren. In veel gevallen 

staan er voor een goede afsluiting drie 

paaltjes op een rij: twee aan weerszijden in de 

berm en één in het midden. Als voorbeeld 

kopieer ik hier een figuur uit ‘Keuzeschema 

sanering palen op fietspaden’, versie 3.1, 

CROW-Fietsberaad, 2014.  

  

De Fietsersbond Ede doet aan de actie mee. 

De kerngroep heeft een indeling gemaakt van 

de gemeente Ede in wijken en dorpen. En we 

hebben er namen van actieve leden bij 

gezocht en bereid gevonden: er is een 

inspectieteam van 16 leden actief.   Nu 

hebben we helaas niet de hand kunnen 

leggen op een lijst van alle fietspaaltjes in 

Ede.  

We vertrouwen daarom vooral op de 

‘wegbekendheid’ van de inspecteurs. Maar 

ongetwijfeld missen we zo enkele locaties. Als 

er een fietspaaltje is waar je je zorgen over 

maakt, meld de locatie aan ons via: 

ede@fietsersbond.nl.  
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De resultaten van de inspectie worden eind 

oktober gebundeld en gepresenteerd aan de 

gemeente Ede en aan de Landelijke 

Fietsersbond. Om de koele cijfers kracht bij te 

zetten zijn we op zoek naar verhalen van 

fietsers die een ongeluk door een paaltje 

hebben gehad en daarover willen vertellen.   

  

Ary Stigter en Ello Weits  

  

Heb je een verhaal dat je met ons wilt delen? 

Stuur dan een e-mail naar 

ede@fietsersbond.nl.  

  

     

Zonder moeite door de Alpen  

Fietsen langs de Inntal Radweg  

  

De vakantiefietsen zijn gekocht en getest en 

de vakantiebestemming is Oostenrijk. Om 

precies te zijn Tirol, bekend van zijn hoge 

bergen en wintersport. Toch is fietsen daar 

goed mogelijk, ook voor hen die geen kick 

krijgen van het beklimmen van steile 

Alpencols of afdalen langs haarspeldbochten 

en ravijnen. Oostenrijk heeft namelijk een 

prima ontwikkelde fietsinfrastructuur en er 

zijn veel fietstochten uitgezet, zowel voor 

beginners als gevorderden, voor racefietsers 

en ATB’ers, in de steden en op het (niet zo) 

platteland.   

Een van die routes is de Inntal Radweg, een 

fietstocht vanaf de bron van de Inn hoog in de 

bergen van Zwitserland nabij Maloja, via Tirol 

tot aan Passau, de prachtige Beierse stad waar 

de rivier uitmondt in de Donau. Omdat 

rivieren altijd omlaag stromen, fiets je in de 

richting van Passau vooral bergafwaarts. Maar 

ook de andere kant op zijn de hellingen over 

het algemeen goed te doen, zeker in het 

oostelijke deel van de route.   

  

Als voorbereiding op de tocht koop ik via het 

internet, omdat ik niet kan kiezen, twee 

boekjes die allebei deel 2 van de Radweg 

behandelen. Het ene is getiteld Innradweg 2  

(uitgave Kompass), het andere Inn-Radweg 2  

(dus met streepje, uitgegeven door Bikeline).  

Ze blijken elkaar goed aan te vullen: de  

Innradweg heeft handiger kaartjes, de 

InnRadweg geeft meer achtergrondinformatie 

en route-alternatieven aan weerszijden van de 

rivier.   

Ons vertrekpunt is Innsbruck. Ondanks de 

nabijheid van de Alpen aan weerszijden van de 

hoofdstad van Tirol, is de stad zelf 

grotendeels vlak. Er valt goed te 

fietsen en dat gebeurt dan ook 

veel. Een uitgebreid netwerk van 

huurfietsen maakt fietsen ook 

mogelijk voor mensen die niet op 

hun dure racefiets door de stad 

willen. Meer informatie op 

innsbruck.info.   

Hoewel ik verwacht had dat de route in het dal 

van de Inn pal langs de snelweg en het spoor 

zou lopen, valt dat vanaf het begin enorm 

mee: het Inndal is breder dan gedacht  

 
en de goed aangegeven route leidt door 

groene buitenwijken en parken de stad uit. 
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Bomen en struiken onttrekken 

bedrijventerreinen aan het zicht en verkeerd 

rijden is vrijwel onmogelijk: je moet gewoon 

de Inn volgen. En ondertussen genieten van de 

prachtige vergezichten op de Alpen rondom. 

Wij gaan niet voor de prestatie, bovendien is 

het daar deze maand (juli 2022) veel te heet 

voor. En met 70 kilometer per 

dag kun je in vijf dagen vanaf 

Innsbruck makkelijk Passau 

bereiken, 280 kilometer 

verderop. Het grootste deel 

van de tocht loopt over 

autoluwe of zelfs autovrije 

wegen, is bijna overal goed 

verhard en keurig 

bijgehouden.   

  

Kufstein is een bekend, 

prachtig plaatsje op de route 

maar ook Schwaz en 

Schärding, of het Duitse 

Wasserburg, zijn de moeite 

van het bezoeken waard. Bij 

deze laatste plaats heeft de 

rivier zich door een smalle 

kloof een weg gebaand door 

een heuvellandschap wat 

voor de fietsroute enkele 

hellingen tot 18 procent 

oplevert. Dat is pittig en 

bovengekomen blijkt dat hier 

weinig terrasjes zijn.   

Ook opvallend is dat we over 

het algemeen de fietspaden 

voor onszelf hebben, op wat 

oudere lokale e-bikers na. 

Wennen is verder dat er in de 

lokale horeca vaak niet 

gepind kan worden, “nur 

Bar”. Maar omdat er langs de route voldoende 

geldautomaten staan, is de oplossing altijd 

nabij.   

Een andere oplossing voor mogelijke 

problemen is de trein, die de hele route nooit 

ver weg is en altijd ruimte biedt aan fietsers 

die even niet willen fietsen – of, zoals wij, 

terug willen van Passau naar Innsbruck. 

Kortom: de Innradweg, al dan niet met een 

streepje, is een aanrader!   

  

Frank Bron    

Een bijzondere vergaderavond 
  

Op 18 augustus is de eerste vergadering van 

de kerngroep na de zomervakantie. De 

bijeenkomst bij Leo Langeveld begint met 

bijpraten onder het genot 

van koffie, thee en taart. 

Het is de laatste keer dat 

Frank Bron erbij is. Zijn 

nieuwe baan op Sint-

Eustatius en diverse mooie 

fietstochten in binnen- en 

buitenland worden 

besproken.  Dan klinkt de 

deurbel en Leo loopt 

verbaasd naar de deur. Even 

later komt hij binnen met 

een heel gezelschap: de 

burgemeester met 

secretaresse en fotograaf en 

de kinderen van Leo. 

Burgemeester René Verhulst 

neemt het woord. Hij 

condoleert Leo allereerst 

met het overlijden van zijn 

vrouw IJpie een maand 

geleden. Vervolgens 

memoreert hij diverse 

activiteiten van Leo bij de 

Fietsersbond.  Sinds 2002 zit 

Leo in de kerngroep van de 

afdeling Ede en vanaf 2003 

is hij secretaris. Leo is al 

eerder betrokken bij de 

Fietsers- bond: hij neemt 

actief deel aan de 

ledenvergaderingen en de 

Fietsverlichting- acties. Bij 

deze belangrijke actie van de Fietsersbond 

afdeling Ede is Leo zeer geconcentreerd de 

hele dag aan het sjouwen, opbouwen en 

repareren. Als anderen pauze houden blijft 

hij doorgaan. Voor die anderen heeft hij dan 

ook nog een zak stroopwafels in zijn fietstas.   

In de afgelopen 20 jaar heeft Leo blijk gegeven 

van een enorme betrokkenheid en trouw. Hij 

is graag bij alle overleggen, vergaderingen, 
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participatiebijeenkomsten. Hij fietst de hele 

gemeente door om verkeerssituaties en 

knelpunten voor fietsers te bekijken, maakt 

daar foto’s van en bespreekt die met de  

kerngroep en de gemeente. Als secretaris 

maakt hij verslagen, schrijft brieven en 

reacties op gemeentelijke plannen, maakt 

teksten voor De Edese Fietsbel en verzorgde 

tot voor kort De Nieuwsbrief. Naast een 

fenomenaal geheugen heeft hij ook 

belangstelling voor vernieuwing. Hij heeft 

zichzelf digitale trucjes en activiteiten 

aangeleerd en in de coronatijd doet hij mee 

aan zoomvergaderingen.  

  

Niet alleen bij de Fietsersbond is Leo actief. Bij 

de Vereniging  

Amateurtuinders Ede (VAT Ede) is hij al sinds 

1979 betrokken. Hier is hij 29 jaar lang 

secretaris geweest. Hij heeft een belangrijke 

rol gespeeld bij de uitbreiding van de 

vereniging naar de huidige zeven complexen 

en bij de modernisering van de statuten. Sinds 

de verhuizing naar een appartementen- 

complex zet Leo zich daar ook in voor de 

groenvoorziening.  

  

Door al deze vrijwillige activiteiten is Leo 

Langeveld benoemd tot Lid in de Orde van 

Oranje-Nassau en de burgemeester speldt 

hem de versierselen op, die horen bij deze 

Koninklijke onderscheiding.  

  

Wij zijn als kerngroep blij met deze verdiende 

waardering voor Leo!  

  

  

Na het vertrek van de gasten zetten wij de 

vergadering voort om de belangrijkste punten 

te bespreken. Het was een zéér bijzondere 

avond….  

  

Elly Hoogteijling  

  


